
6.2 Proposició del Grup Municipal d’ERC de suport al Banc d’ADN per a les 
identificacions dels desapareguts a la Guerra Civil. 

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal d’ERC, de 16 de març de 2015, 
que es transcriu a continuació:  
 
“L'ADN com a eina per la recuperació de la dignitat i la memòria històrica. Una 
iniciativa per identificar els desapareguts durant la guerra. Es tracta de recollir ADN pur 
dels familiars dels desapareguts, per tal que quan s’obrin fosses i es facin 
exhumacions de cossos es puguin identificar de forma ràpida i fiable. 
 
El maig de 2010 el Memorial Democràtic de la Generalitat de Catalunya presentava a 
Barcelona la Llei de Memòria Històrica Catalana i les dues primeres exhumacions de 
fosses comunes fetes al país. No hi havia, però, cap pla definit pel que fa a la 
identificació de les persones desaparegudes. Aleshores, diversos familiars de 
persones desaparegudes van prendre consciència de la urgència de conservar el 
testimoni genètic dels familiars encara vius, cada cop més grans i amb risc de 
desaparèixer, per assegurar les futures comparatives de l'ADN i mantenir l’esperança 
de la identificació dels desapareguts. 
 
El departament de genètica forense de la Universitat de Barcelona van assumir el 
repte i es van posar a treballar en la creació d’un protocol rigorós, però senzill i barat 
alhora, per fixar les mostres familiars en un banc genètic. Era el juliol de 2012 i 
s’iniciava un procés que ja s’estava fent a d’altres països del món que han patit 
conflictes similars: http://dom.cat/5br. 
 
El setembre de 2013, amb la inspecció en tota regla que els comissaris de l'ONU per 
les Desaparicions Forçades van fer a tot l’estat espanyol, des d’aquesta iniciativa es va 
forçar per part del Parlament de Catalunya una moció per posar a l’agenda del Govern 
el Banc d'ADN i la modificació de la Llei de Fosses. EI 19 de desembre de 2013 se’n 
va aconseguir l’aprovació per una àmplia majoria. 
 
El passat 22 de juny de 2014, el grup que impulsa el Banc d'ADN per als familiars 
desapareguts a la Guerra Civil va tancar la recollida de finançament pel projecte a 
través de Verkami. Amb el micromecenatge s’ha creat un material audiovisual, en 
forma de curt documental interactiu, per ajudar a fer entendre la necessitat d’aquesta 
eina genètica per a la identificació de persones. 
 
Per tot l'exposat anteriorment, es proposen els següents ACORDS: 
 
PRIMER. Mostrar el suport institucional de l'Ajuntament de Manresa a la iniciativa del 
Banc d'ADN per a la futura identificació dels parents desapareguts a la Guerra Civil. 
 
SEGON. Prendre el compromís de difondre la iniciativa del Banc d'ADN als ciutadans i 
ciutadanes del municipi de Manresa amb, com a mínim les mesures: 
 

- Organitzant conferències informatives sobre la iniciativa i divulgar el material 
audiovisual i de difusió del Banc d'ADN. 
- L'enviament d'una circular informativa sobre la iniciativa a les entitats de tot el 
municipi. 
- La col·locació d'un banner a la web municipal que faci enllaç amb el projecte 
del Banc d'ADN i altres relacionades amb les identificacions dels desapareguts. 
- La formació i informació dels treballadors i treballadores de l'Oficina d'Atenció 
al Ciutadà o que atenguin la ciutadania, en general, per tal que puguin informar 



verbalment i en paper d'aquesta iniciativa, i facilitar així que els familiars que 
tinguin desapareguts puguin fer-se la prova d'ADN que ha de servir per 
identificar els cossos de les fosses o altres que en un futur es puguin exhumar. 

 
TERCER. Informar d'aquest acord al departament de Governació de la Generalitat de 
Catalunya, als membres de la Comissió d'Afers institucionals del Parlament de 
Catalunya, als Grups Parlamentaris del Parlament de Catalunya, i als impulsors del 
Banc d'ADN de Catalunya que gestiona les Desaparicions Forçades del període 1936-
1977.” 
 
 
L’alcalde dóna la paraula al senyor Marc Antoni Malagarriga i Picas, en 
representació de l’Associació Memòria i Història de Manresa, perquè defensi la 
proposició presentada pel GMERC. 
 
 
El senyor Marc Antoni Malagarriga dóna les gràcies per deixar-los intervenir en 
aquest Ple i també a l’Associació Memòria i Història de Manresa per fer el tràmit.  
 
Diu que parlarà en nom dels que estan al darrera del Banc genètic, que són les 
famílies impulsores, la gent que està al Departament de Genètica Forense de la 
Facultat de Medicina, i també els coordinadors de la Fundació Bosch i Gimpera.  
 
Pensa que la millor manera de situar el tema és llegir la carta que s’ha d’enviar al 
senyor Artur Mas i , seguidament, passa a llegir-la: 
 
“Benvolgut President,  
 
Sovint, massa sovint, al nostre país som proclius a fer de l’homenatge un vernís massa 
brillant, que, a voltes, fa la sensació de punt i final. Circumstàncies diverses han 
motivat a adreçar-vos aquest escrit del que, com a part implicada de les nostres 
respectives pèrdues familiars, ens donaríem per satisfets si n’aconseguíssim un 
propòsit clau que tot seguit exposaré:  
 
Vostè, la setmana passada feia entrega de la màxima distinció del govern a una 
lluitadora infatigable, supervivent de l’Holocaust. 
La Neus Català ha tingut la sort de celebrar el seu centenari aportant un testimoni en 
primeríssima persona que ha pellicat els que ja no hi són, i també en el cas que ens 
motiva,  a  tots aquells que encara no sabem on són, els desapareguts. 
Parlem del període 1936-1977, parlem d’un deure irrenunciable de la justícia universal, 
identificar persones. En definitiva parlem de les desaparicions forçades. 
Entenem que en el dia a dia de la vostra acció de govern, en el repartiment de 
responsabilitats dins la coalició, es donen situacions que a la pràctica treballen amb 
mode de compartiments estancs. 
Sens dubte, la que ens ocupa n’és una d’elles. El govern que presidiu té el cent per 
cent de competències en l’àmbit de la identificació de les persones desaparegudes. 
Però ha estat la pressió internacional i la voluntat dels familiars qui ha posat sobre la 
taula que, a Catalunya, es subverteixen les prioritats en les polítiques de memòria, 
donant l’esquena a la màxima esperança que les 4.600 famílies que formem part del 
cens únic de desapareguts i que gestioneu des d’aquest Executiu tenim com a fita, i és 
identificar algun dia el nostre parent. Arran de les dues inspeccions de les Nacions 
Unides a l’estat espanyol, el 2013 i el 2014, amb els seus corresponents informes, 
(matisa que a la carta s’adjunta els dos informes de les Nacions Unides), sumat a la 
iniciativa d’una Universitat i una Fundació públiques, (diu que s’adjuntarà un extens 
article sobre la Fundació Bosch i Gimpera sobre aquest projecte), a instàncies dels qui 



signem aquesta carta podem disposar ara d’una eina fonamental per al nostre objectiu, 
recolzada pel Parlament el 19 de desembre de 2013, (diu que adjuntaran el BOPB de 
la Generalitat amb la Resolució 69/X), i que es concreta amb un senzill protocol,           
(s’adjuntarà el protocol per fer-se el testimoni genètic per a les famílies que tenen 
desapareguts), per fixar el protocol genètic familiar. És el Banc d’ADN pels 
desapareguts. Aquest reservori genètic ens dóna esperança de forma duradora, el 
constant creuament de dades a la que s’han de sotmetre les restes exhumades que 
encara esperen, unes 400 foses comunes a Catalunya, o les vora 4.000 a la resta de 
l’estat. El temps ens juga a la contra per la pèrdua constant de testimonis vius, però 
ens va a favor pels imparables avenços que en el camp de les identificacions fa la 
ciència. Ho sentim a dir sovint que en el procés polític que estem vivint l’aportació de 
Catalunya a la cultura demogràfica d’Europa és exemplar, hi estem d’acord, i també 
som plenament compromesos, però no podem pas dir el mateix en el tracte que esteu 
donant als qui patim l’estatus de la desaparició forçada. 
La cadira de l’ONU que el nostre país s’ha de guanyar, no pot permetre’s el ridícul 
internacional que suposa arrossegar el tabú de les exhumacions, dilatant-la amb 
excuses i fent que la roda de les identificacions mai no es giri. Per transparència i 
objectiu de país, només us demanem una cosa, feu que el Departament de 
Governació doni compliment al manament del Parlament de fer arribar per carta a les 
4.600 famílies del cens únic de desapareguts de l’existència del banc genètic. 
Endebades ho hem intentat en nom de les famílies dels desapareguts, també des de la 
Comissió de Justícia i Drets Humans del Parlament, (s’adjunta la compareixença que 
es va fer el mes de gener davant de la Comissió d’Afers Internacionals del Parlament), 
darrerament des del Síndic de Greuges també (manifesta que adjunten l’informe del 
Síndic de Greuges). Si convé, ens teniu a la vostra disposició per parlant-ne de nou. 
Us encoratgem a continuar treballant amb fermesa pels reptes que tenim al davant, i 
que no us tremoli el pols a l’hora de prendre decisions amb encert, penseu que mai no 
perdrem l’esperança de localitzar algun dia els nostres parents.” 
 
               
Tot seguit, l’alcalde dóna la paraula a la regidora del Grup Municipal d’ERC, 
Mireia Estefanell, perquè defensi la proposició presentada. 
 
 
La senyora Mireia Estefanell, regidora del Grup Municipal d’ERC, agraeix al 
senyor Marc Antoni Malagarriga la presència al Ple on ha traspuat tots els sentiments 
de les famílies. 
 
Demanen que l’Ajuntament se sumi al suport institucional que ja va donar en el seu dia 
el Parlament, i que es faci difusió del Projecte del Banc d’ADN per a les identificacions 
dels desapareguts a la Guerra Civil. 
Diu que segurament hi haurà persones que pensin que són històries passades i que 
no cal remoure-ho, però diu que una cosa que ens fa ser diferents als humans 
respecte a d’altres espècies, és que donem un sentit de transcendència a la mort. 
 
Demana el vot favorable a la proposició.    
 
 
El senyor Jordi Masdeu, portaveu del Grup Municipal de la CUP, agraeix al senyor 
Marc Antoni Malagarriga la seva exposició. 
Diu que el seu Grup votarà favorablement la proposició, i manifesta que és molt 
semblant a una presentada a Navàs per iniciativa de la CUP. 
 
Explica que hi ha una Llei de Fosses poc avançada i que tot i que s’està treballant per 
modificar-la és urgent ja que els testimonis s’estan morint.  



 
Un altre tema és com es realitzen les analítiques, que actualment es fan a Barcelona i 
pagant, cosa que mitjançant un conveni amb l’ICS facilitaria el procediment d’aquestes 
extraccions de sang. 
 
Diu que també cal més implicació de les administracions públiques pel que fa a la 
Memòria Històrica. Posa l’exemple de Navàs amb la publicació del llibre “Silencis. 
República, Guerra Civil i Repressió Franquista a Navàs”. Ceu que l’Ajuntament ha de posar 
recursos amb destinació a la Memòria Històrica, ja que no es pot oblidar el que va 
passar, com va passar i per culpa de qui va passar. 
 
 
El senyor Sebastià Llort, president del Grup Municipal de PxC, agraeix al senyor 
Marc Antoni Malagarriga la seva intervenció i diu que votaran favorablement la 
proposició. 
 
 
El senyor José Luis Irujo, president del Grup Municipal del PSC, diu que donaran 
suport a la proposició i agraeix tant la intervenció del senyor Malagarriga, com la de 
totes les persones que estan treballant.  
 
 
El senyor Joan Calmet, regidor delegat de Ciutadania, Barris i Serveis Urbans, 
inicia la intervenció dient que el GMCiU votarà favorablement la proposició. 
 
Diu que eren coneixedors de tota aquesta problemàtica perquè ja els ho va explicar el  
senyor Malagarriga. Comparteixen i estan d’acord amb el posicionament del Parlament 
el desembre de 2013. 
 
Votaran favorablement la proposició presentada pel GMERC perquè estan d’acord en 
donar el suport institucional de l’Ajuntament i també en difondre la iniciativa del Banc 
d'ADN als ciutadans i ciutadanes del municipi de Manresa.  
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet a votació la proposició 6.2 i el 
ple l’aprova per unanimitat dels 24 membres presents i, per tant, esdevé acord 
plenari  amb el contingut que ha quedat reproduït. 
 
 
 


